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I. POVZETEK NALOGE 

V nalogi smo ugotavljali ali imajo naši kmetje kaj interesa za uvajanje 
kmečkega turizma na  njihove kmetije ali ne.  Zanimalo nas je tudi, kako 
kmetje s svojimi željami usmerjajo svoje naslednike v bodoče nosilce 
razvoja turizma na kmetijah. 
Ugotavljali smo, koliko možnosti za zaposlitev na kmečkem turizmu vidijo 
naši učenci, v kolikšni meri se odločajo za poklicno usposabljanje v 
programih, ki usposabljajo za dejavnosti v turizmu in na kmetijah. S 
pomočjo zbranih podatkov smo želeli opozoriti na premalo mero 
zanimanja in s tem tudi na malo možnosti za hiter razvoj podeželja v 
našem kraju. 



II. NAMEN IN CILJI 

Prikazati želimo sedanjo gostinsko turistično dejavnost v Lovrencu na 
Pohorju. Pri našem delu se želimo seznaniti s poklici, ki usposabljajo za 
uvajanje, vodenje in delo na kmečkem turizmu. 
Za nalogo smo si zadali, da ugotovimo, do katere mere je kmečki 
turizem v Lovrencu že vpeljan in kakšno je turistično zaledje Lovrenca. 
Želimo ugotoviti, koliko možnosti o razvoju kmečkega turizma vidijo naši 
kmetje in kaj si od njega obetajo. 
Raziskali bomo, kakšen je interes kmečke in Lovrenške mladine, da se 
zaposli v domačem kraju, ali prične razvijati kmečki turizem. 



III. NAČINI ZA DOSEGANJE CILJEV 

Z deskriptivno metodo in s pomočjo pisanih virov smo želeli predstaviti 
kmetijske dejavnosti na našem področju v preteklosti. Do gradiva za 
prikaz kmetijskih dejavnosti v Lovrencu na Pohorju v sedanjem času smo 
prišli s pomočju intervjuja. 
Zbrali smo gradivo o ustreznih poklicih, ki usposabljajo za  izvajanje 
primernih dejavnosti na kmečkem turizmu. 
Sestavili smo dve anketi. S prvo anketo smo ugotavljali želje in interes za 
delo na zemlji med svojimi vrstniki, z drugo anketo pa smo povprašali 
lastnike kmetij, kaj oni pričakujejo v zvezi z razvojem kmečkega turizma 
in v koliki meri so pripravljeni tudi sami pospeševati njegov razvoj. 



IV. VSEBINA NALOGE 

1. KMETIJSKO GOSPODARSTVO LOVRENCA V PRETEKLOSTI 

Naši predniki so že zelo zgodaj smotrno gospodarili v kmečkih gozdovih. 
S prebiralno sečnjo so ohranili obliko pokrajine in naravno obnavljanje 
gozda. Sestoj gozda so spremljali tudi kmetje s pogozdovanjem smreke in 
jelke. Kot zgledni gospodarji z gozdom so v falskem arhivu omenjeni 
kmetje: Kasjak, Skerbinjek, Lakošič, Vezjak in Bitner. 
Benediktinci so v lovrenško kotlino pripeljali kmeta, da bi krčil gozd in 
obdeloval zemljo. Leta 1810 je bilo v Lovrencu skupaj 318 kmetij in 79 
kajž. Pridelovali so drobno-zrnato pšenico, žito, oves, koruzo, fižol in 
buče. Na gozdnih posekah so sprva gojili krompir, nato žitarice, vmes pa 
sejali drevesno seme. Na lovrenškem zrnja ni bilo dovolj za vse potrebe. 
Njiv niso gnojili dovolj, travnikov pa sploh ne. Bolj kot poljedeljstvo je 
bila razširjena živinoreja. Poleg manjšega števila konj so gojili tudi vole in 
krave. Veliko so pasli, tudi na planini, dokler ni bila paša zaradi 
pogozdovanja prepovedana.  Ljudje so v teh krajih gojili tudi prašiče in 
perutnino ( kokoši, race, gosi, purane in golobe), ki so jih le redko 
hranili z zrnjem. Sprva je bilo med prebivalci še veliko čebelarjev, kasneje 
pa so se s čebelarjenjem ukvarjali le še kočarji. Živali so prodajali na 
sejmih, ki so bili slabo obiskani. Napredek v živinorejskem gospodarstvu je 
bila uvedba planinskega gospodarstva pod Klopnim vrhom, leta 1878. 
Organizirala ga je Falska graščina. Skrčili so okoli 42 ha gozda, posejali 
travnike, postavili staje in sirarno. Mesečno so pridobili 2000 litrov mleka, 
200 - 300 kg sira in nekaj masla. Kasneje so to dejavnost deloma opustili 
in jo prepustili posameznikom. Sčasoma se je ta dejavnost popolnoma 
zreducirala in na koncu popolnoma prešla v pozabo. 

1.1. KMETIJSTVO LOVRENCA V SEDANJOSTI 
( povzetki    intervjuja z direktorjem kmetijske zadruge Lovrenc na 

Pohorju, ing. Rudijem Kosjekom) 

Koliko kmetij imamo v Lovrencu? 

"Natančen podatek je težko povedati, vendar mislim,    da je v Lovrencu 
okrog 60 kmetij." 

Koliko kmetij je takšnih, ki se preživljajo izključno s kmetijstvom? 

"Izključno s kmetijstvom se v Lovrencu na Pohorju ukvarja okrog 40 
kmetij". 

S katerimi kmetijskimi panogami se naši kmetje ukvarjajo? 



"Glavna panoga,  oziroma dejavnost na naših kmetijah je gozdarstvo. Ker 
smo na pohorskem področju izrazito gozdarskem področju, nam to daje 
največ možnosti za preživljanje.  Takoj za gozdarstvom moramo omeniti še 
živinorejo, saj je na mnogih kmetijah dopolnilna dejavnost.   V okviru 
živinoreje se kmetje bavijo s prirejo mesa in mleka.     V manjšini pa so na 
našem področju kmetije, ki se ukvarjajo s čistim poljedeljstvom." 

Ali se kmetje na našem področju ukvarjajo le s posameznimi panogami 
ali se raje odločajo za mešane dejavnosti? 

"Čisto specializiranih kmetij je na našem področju zelo malo,  večinoma 
prevladuje na naših kmetijah kombinacija gozdarstva in živinoreje." 

Katera kmetijska panoga je za naše kmete v tem času najbolj donosna - 
najbolj ugodna ? Kje so vzroki za to? 

"Na našem področju je še najbolj donosno gozdarstvo,  od ostalih dejavnosti 
pa živinoreja s prirejo mleka." 

Kakšno je zanimanje naših kmetov za vpeljevanje kmečkega turizma na 
njihove kmetije? 

"V Lovrencu še nimamo uveljavljeninih,  oziroma že registriranih kmetij s 
kmečkim turizmom.  Zanimanje zanj opažamo že več let pri nekaterih 
posameznih kmetijah,  vendar glede na možnosti, ki jih trenutno imamo, se 
še nobena od njih ni odločila,  da bi z razvojem kmečkega turizma resno 
začela." 

Ali kmetje sploh imajo kaj možnosti za vpeljevanje kmečkega turizma na 
svojih kmetijah? 

"Možnosti so.  Rekel bi tako. Možnosti za vpeljevanje kmečkega turizma pri 
nas so bile veliko večje pred leti,  danes Še obstajajo,  vendar ne najdemo 
sredstev,  ki bi spodbudile uveljavitev,  oziroma začetek in zasnovo za kmečki 
turizem." 

Ali kdo v našem kraju dela na tem, da bi    navdušil in poučil kmeta za 
vpeljevanje kmečkega turizma? 

"Ponovno moram odgovoriti tako, da se je dalo več storiti v preteklih 
obdobjih,  ko smo še imeli v okviru zadruge kmetijske pospeševalce,  ki so 
bili tudi redno zaposleni.  Ti so imeli med svojimi nalogami tudi to nalogo, 
da bi kmete seznanjali s kmečkim turizmom. Danes posebne službe za to 
pri nas ni, je pa v okviru kmečke zveze in v okviru občinskih organov. 
Tam zaposleni ljudje to delajo,  vendar pa mislim, da specializiranih za 
razvoj kmečkega turizma ni." 



Kaj bi po vašem mnenju morali storiti v Lovrencu, da bi kmetje videli 
smisel v uvajanju kmečkega turizma na svoje kmetije? 

"Trenutno se gleda pač vse skozi možnost uveljavljanja neke dejavnosti. 
Sama akcija spodbujanja ni dovolj. Kmet mora videti tudi svojo ekonomsko 
možnost preživetja skozi to dejavnost.  Težko bi rekel, kaj je potrebno storiti. 
V prvi vrsti mora kmet sam videti spodbudne ekonomske učinke,  šele potem 
lahko mi kaj storimo s spodbujanjem in strokovnimi nasveti.   Tukaj bi 
morala večjo vlogo,  kot kmetijska zadruga,  imeti kmetijska pospeševalna 
služba,  v okviru združenja zadrug Slovenije. 

1.3. POVZETKI INTERVJUJEV Z LASTNIKI VEČJIH GOSTINSKIH 
LOKALOV 

1.3.1. GOSTIŠČE BITNER 

Če govorimo o turizmu v Lovrencu na Pohorju, je prav, da se spomnimo 
na turizem, ki ga je imel naš kraj v preteklosti. Na prvem mestu 
moramo vsekakor omeniti Karla Buttnerja, podjetnika ki se je v Lovrencu 
med prvimi in najuspešneje ukvarjal s turizmom. Ko je leta 1888 prejel v 
dar poslopja nekdanje glažute in njeno posestvo, je poslopja glažute 
preuredil v penzionske namene. Gospod Buttner je imel v svojem 
penzionu urejeno kuhinjo, restavracijo in salon ter sobe za tujce. V sklopu 
svojega penziona je imel v eni od stavb (stala je vzporedno z Radoljno) 
še kegljišččc, v drugi pa bazen za goste. V ta penzion, ki je bil odprt le 
poleti, so prihjali gostje iz Gradca in Dunaja. Po prvi svetovni vojni je 
gospod Buttner penzion prodal družini Andrejkovič iz Zagreba, sam pa se 
je odselil v sosednjo Avstrijo. 
Med obema vojnama je turizem v Lovrencu na Pohorju še vedno cvetel. 
Lovrenc na Pohorju je bil razglašen kot klimatsko letovišče. Poslopja tega 
penziona so po drugi svetovni vojni nacionalizirali. Vanj so se vselili 
stanovalci. Leta 1952 je turistično gostinsko podjetje I^ovrenc ponovno 
odprlo prenovljen penzion in uredilo 12 sob. Takrat so obnovili tudi 
bazen. Penzion je bil nato pet do šest let poleti poln turistov. V njem so 
v tistih časih letovali Dalmatinci in Zagrebčani. Po letu 1960 je prihajalo 
v Lovrenc čedalje manj turistov, in nekdanji penzion je postajal navadna 
gostilna z nazivom Bitner. 

Kaj nudi nekdanji penzion svojim gostom danes? 

Za nas Lovrenčane ime Bitner še ni pozabljeno. V sedanjem času, od 
leta 1990, vodi gostišče gospa Savič Darja. Gostišče ima naslov penzion 
JULI. Z njeno lastnico smo naredili kratek intervju, ki ga objavljamo: 
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Ali vas moti, če domačini penzion še vedno nazivajo z nazivom Bitner? 

"Ne. Ko sem penzion prevzela, sem z novim imenom želela doseči predvsem 
to,  da ljudje začutijo spremembo,  ki se je v gostišču pojavila." 

Kaj nudite danes svojim gostom? 

"Penzion sproti in postopoma obnavljamo, med tem pa tudi nemoteno 
obratujemo.  7,a svoje goste imamo vsakodnevno postrežbo po lastni želji. 
Sicer skrbimo tudi za prehrano v obratu Maries- hiše in Kristal v Selnici ob 
Dravi. Ljudje zelo radi naročajo pizze.  Te dostavimo tudi na dom,  če 
oddaljenost ni prevelika.  V penzionu je mogoče najeti sobo za zaključene 
skupine." 

Ali imate na voljo kaj prenočišč? 

"Svojim gostom lahko omogočimo prenočišče.   V tem času lahko prenoči v 
penzionu 12 oseb, kar koristijo predvsem tuji gostje iz Avstrije in Italije. 
Sobe imamo namen še posodobiti in razširiti ponudbo.  Na razpolago imamo 
še en apartma, ki ga dajemo v najem posebnim gostom." 

Ali imate v zvezi s penzionom še kaj posodobiti, spremeniti? 

"Sedaj čakamo na potrebno dokumentacijo.   V načrtu pa imamo čimprej 
urediti vrt pred penzionom in notranjost lokala, ki sprejme danes okrog 100 
ljudi." 

Kdaj je gostov največ? 

"V lokalu je največ domačinov.  Ti prihajajo sem ob vikendih, v poletnih 
mesecih pa prihajajo k nam tudi gostje iz Avstrije in Italije. Ponavadi so to 
lovci, ki si želijo loviti v naših gozdovih." 

Po čem gostišče še slovi? 

"Za to gostišče sta že tradicionalni prireditvi pustovanje in martinovanje. 

Ali vidite v svoji dejavnosti tudi možnost za zaposlitev svojih otrok in 
domačinov? 

Tako je.  Z razširitvijo objekta pričakujemo večje potrebe po zaposlitvi 
domačinov. 
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1.3.2. GOSTIŠČE KORES 

V Puščavi pri cerkvi, kjer glavna cesta iz Rute v ostrem ovinku zavije 
proti Lovrencu, stoji onkraj potoka Radoljna gostilna Ko res. Gostilna je 
stala na tem mestu že v času Avstroogrske, njen lastnik pa je bil do leta 
1910 g. Ajholcer. Po tem letu sta prevzela delo v gostilni g. Janez Kores 
in njegova žena Amalija. Od takrat pa vse do danes vodijo delo v 
gostilni člani te rodbine. Zadnja lastnica tega gostišča, gospa Olga Kores 
skrbi za svoje goste že od leta 1978 dalje. Gostišče je znano po vsej 
Sloveniji, zlasti še po tem, ker vsako poletje gosti številne romarje, ki 
prihajajo na Ansko nedeljo v romarsko cerkev v Puščavo. 
S sedanjo lastnico gostišča smo imeli razgovor, ki ga objavljamo. 

Kaj  nudite svojim gostom? 

"Redna dnevna ponudba so kosila.  Gostje lahko izbirajo med dvema 
menijema,  lahko pa si zaželijo kosilo po lastni izbiri.  Gostišče je znano po 
pripravi rib - postrvi,  lignjev in divjačine.  Na željo gostov postrežem z zrezki 
vseh vrst,  domačo hrano in domačimi narezki (meso iz kible,  domači pršut 
in salame). 
Gostišče je veliko in ima več kakor sto sedišč,  kar omogoča sprejem večjih 
skupin. Manjšim zaključenim skupinam je na voljo posebna soba - Lovska 
soba.  Gostišče Kores je bilo že od nekdaj zbirališče lovcev pred skupnim 
lovom.  Ti so seveda tudi gostje tega gostišča. 
V gostišču je mogoče praznovati družinske obletnice,  osebne praznike in 
ali podobne druge svečanosti." 

Ali imate namen svojo turistično dejavnost razširiti, ali jo dopolniti? 

"Načrtujemo ureditev sob za goste.  Tako bi omogočili gostom tudi 
prenočišča v kraju." 

Kaj bi po vašem mnenju bilo v Lovrencu še potrebno storiti, da bi se 
turizem  in kmečki turizem v njem močneje in hitreje razvil? 

"Naše gostišče velikokrat sprejema naročila po telefonu.  Ponavadi so to 
gostje,  ki so se. odpravili na Roglo,  ali se skozi Lovrenc vračajo iz Rogle. 
Po izjavah teh prehodnih turistov skozi Lovrenc sklepamo,  da bi bilo 
turistov še več,  če bi bila narejena ustrezna cesta na Roglo. Prav tako bi 
bilo dobro, če bi tudi v Lovrencu samem imeli kaj, kar bi zadržalo gosta v 
teh krajih.  Sam sprehod po  "lepem" Lovrencu gostu ne zadošča več." 

Ali vidite v tej dejavnosti tudi možnost za zaposlitev vaših otrok in 
domačinov? 
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"i'u/co je.   V tej dejavnosti računamo na to,  da se bodo zaposlili tudi naši 
otroci in s svojim znanjem razvijali, pospeševali in razširjali turistično 
dejavnost v kraju.  Enake možnosti vidim še za nekatere druge ustrezno 
usposobljene krajane.  Vsako leto omogočamo domačinom, da opravljajo v 
naši gostilni in kuhinji svojo obvezno prakso. Nekateri med njimi kažejo 
velik interes in zanimanje za opravljanje tega dela." 

Kdo so vaši gostje? Po čem gostišče slovi? Kdaj prihajajo gostje 
najpogosteje? 

"Naši gostje so različne skupine ljudi.   Tukaj so mišljeni domačini in 
skupine,  ki se pripeljejo od drugod. Med gosti moramo omeniti številne 
lovce in romarje,  ki prihajajo k nam ob posebnih dneh.   Veliko gostov 
imamo na Ansko nedeljo,  in ob dnigih cerkvenih praznikih.  Največja sezona 
je predvsem poleti,  med letom pa ob sobotah,  nedeljah,  ob posebnih dnevih, 
npr.  osmi marec itd.  Promet se seveda precej poveča v mesecu decembru,  v 
času prednovoletnih sindikalnih praznovanj." 

1.3.3. GOSTIŠČE SGERM 

Gostišče je od leta 1971 dalje vodila gospa Antonija Sgerm. Svoj čas je 
bilo gostišče pravo večerno zbirališče mladine. V tem gostišču je veliko 
skupin praznovalo svoje obletnice valete. Danes je lastnica gostilne    ga. 
Vesna Fornezzi. Njej smo zastavili naslednja vprašanja. 

Ali ste kdaj razmišljali o tem, da bi se pričeli ukvarjati s kmečkim 
turizmom? 

"O tem nismo razmišljali, ker nimamo kmetije.  Sama gostilna pa je za tako 
dejavnost premalo. Ker imamo gostilno, pa se. s turizmom seveda že 
ukvarjamo. 

V kakšni meri bo vaša dejavnost doprinesla k razvoju turizma v našem 
kraju?  S čim  boste ustregli gostom in kaj jim  nameravate  nuditi v okviru 
vaše dejavnosti? 

"Imamo gostinski lokal,  torej se s turizmom že ukvarjamo.  K razvoju 
turizma pa bomo doprinesli z razširitvijo tega lokala, saj bomo lokal iz 
dosedanjih 30 sedišč razširili na 100 sedišč.  V lokalu jim že sedaj nudimo 
predvsem domačo hrano in postrvi." 

Kaj bi bilo po vašem mnenju v Lovrencu potrebno storiti, da bi se 
turizem in kmečki turizem pri nas bolje razvil? 
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"Najprej bi bilo potrebno poskrbeti za infrastrukturo,  ker je to osnovni pogoj 
za turizem v kraju. Drugotnega pomena pa je pomoč države,  oziroma 
občine s subvencijami in krediti. 

Ali poznate program CRPOV? Kaj si od njega obetate? 

"CRPOV poznam, vendar menim, da je sam program premalo.  Če ne bodo 
na tem projektu delale še naprej vse ustrezne službe v občinski upravi in 
kmetijam pomagale, ne bo napredka in razvoja kmečkega turizma v 
Lovrencu na Pohorju." 

Kdo so vaši gostje?  Kdaj jih je največ? 

"Naši gostje so predvsem domačini, k nam pa že prihajajo tudi gostje od 
drugod, saj gostišče že slovi po dobri hrani.  Največ gostov imamo ob 
sobotah in nedeljah." 

1.3.4.    INTERVJU Z ga. IRENO AHEJ 

Iz pogovorov s starejšimi krajani smo zvedeli, da je na Cesti vstaje, v 
bližini, kjer danes raste veliko poslopje, nekoč stala gostilna. Stavba še 
stoji. Njen lastnik je bil gospod Jožef Kasjak. Gostilna je delovala v času 
Avstroogrske in stare Jugoslavije. Sedanjim gospodarjem smo zastavili 
nekaj vprašanj v zvezi s kmečkim turizmom. 

Ali ste že kdaj razmišljali o uvajanju kmečkega turizma na vašo kmetijo? 

"O kmečkem turizmu smo že veliko razmišljali in v tej smeri že veliko 
storili." 

V kakšni obliki si želite izvajali kmečki turizem  in kaj  nameravate  nuditi 
turistom? 

"Kmečki turizem želimo izvajati v popolni ponudbi,  od prehrane, prenočišč, 
do rekreacijskih dejavnosti." 

Kaj bi bilo po vašem mnenju potrebno v Lovrencu storiti, da bi kmetje 
videli smisel v uvajanju kmečkega turizma? 

"Predvsem bi bilo potrebno motivirati ljudi. Sami bi se morali zavedati, 
kako lep je naš kraj in kakšne    možnosti za turizem, predvsem kmečki 
turizem, imamo. Potrebno pa je kmetom na posebnih predavanjih predstaviti 
pogoje in možnosti za razvoj kmečkega turizma." 

Ali poznate program CRPOV in kaj si od njega obetate? Ali menite, da 
bo program prinesel kaj koristnega tudi za razvoj vaše kmetije? 
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"Program CRPOV poznamo in menimo,  da ga pozna premalo ljudi.  Ljudje 
so premalo obveščeni glede koristnosti programa za posamezne kmetije. 
Kmetje morda vidijo premalo možnosti,  vendar je tudi od njih samih 
odvisno, ali bodo program CRPOV in to kar nam obeta, znali pravilno 
uporabiti. Mi si od programa obetamo korist." 

1.3.5. GOSTILNA URBANC 

Gostilna je stala, na tem mestu že v stari Jugoslaviji. Njen takratni 
lastnik je bil Jožef Novak, ki je bil hkrati lastnik dveh gostiln. Gostilno v 
Gornjem trgu je za njim prevzel g.Urbane Maks starejši, danes pa ima 
gostilna tudi  naslednika Maksa urbanca  mlajšega.  Sedanji lastnik  nam je o 
ponudbi  iti  o gostih povedal  tole. 

"Danes lahko gostišče ponudi sedem ležišč, prav toliko jih še imamo 
namen pridobiti.  Načrtujemo tudi razširitev dvorane za sprejem 80 ljudi. 
Razširitev dvorane in povečanje števila ležišč pogojujejo predvsem prihodi 
tujcev. 
Gostje so v glavnem lovci,  ki prihajajo iz sosednje Italije in Avstrije pa tudi 
iz Nemčije. Drugega turizma tukaj ne čutimo tako, kakor turizem, ki je 
povezan z lovom. Lovci prenočijo v gostišču, potem pa se odpravijo na lov 
v Ribnico,  na Klopni vrh itd...   V zadnjem času je čutiti tudi to,  da v 
sosednjih Rušah ni gostišča s kakšnim prenočiščem. 
V gostilni ni opaziti strnjene turistične sezone.  Lovci prihajajo in odhajajo 
skoti vse leto.  To so predvsem premožni ljudje, ki imajo dovolj denarja,  da 
plačajo državi dajatve za ustreljene trofeje.   V glavnem se zadržijo pri nas 
nekaj dni, nato odidejo.  Pretirano velikega povpraševanja glede prenočitev ni, 
kar je morda pripisati tudi manjši reklam^ saj za prenočitev z zajtrkom za 
eno noč. nismo zainteresirani. 
V Lovrencu imamo nekaj več možnosti,  da pritegnemo tuje turiste v kraj 
ravno s tem,  da jim ponudimo ustrezni lov. 
V predlanskem letu je v našem gostišču prenočilo preko osemdeset gostov,  v 
glavnem tujih lovcev.  Lansko leto je to število upadlo za 50%,  kar 
napoveduje krizo tudi glede interesa tujih turistov.  Cene za posamezne lovske 
trofeje, so zelo visoke,  to pa zagotovo vpliva na število gostov v tem 
gostišču. 
Gostišče nudi vse,  kar si gost želi.  Glede prehrane se z gosti vsak večer 
sproti dogovorimo,  kaj želijo imeti za zajterk, kosilo in večerjo.  Predvsem 
želimo gostu popolnoma ustreči." 

Ali pričakujejo ti gostje kakšno pomoč za vodenje po gozdu? 

"To so stalni gostje, ki preko zavodov za gozdove uredijo vse potrebno za 
dovoljeni lov,  ali pa se po telefonu dogovorijo za naše posredovanje.  Sicer 
gredo na lov sami." 
Ali je kdaj kateri od gostov izrazil željo za  ribolovom? 
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"Zelo malo.  Glede ribolova je pa tako.  Imamo sicer Radoljno s čudovito 
pokrajino,  vendar je to hudourniški potok brez hudourniških pregrad.  Ob 
velikih nalivih odnaša ribe.  Ribič,  ki v potoku lovi,  si želi užitka,  da nekaj 
ulovi, pri nas pa ima možnost uloviti le premale ribe,  ki jih mora izpustiti. 
Ribiška družina bi morda lahko kaj storila tudi v tem pogledu.   Morda bi 
morala en del tega potoka zaščitit in nuditi turistu ulov.   Tako pa,  če že 
kdo pride, pride le enkrat, potem ga pa več ni." 

2. PROGRAMI, KI USPOSABLJAJO ZA DELA NA KMEČKIH 
TURIZMIH 

Pri uvajanju, razvijanju in vodenju dela na kmečkem turizmu je potrebno 
znanje, ki si ga lahko pridobimo na naslednjih šolah: 
- na Srednji kmetijski šoli v Mariboru, 
- na Srednji šoli za gostinstvo in turizem v Mariboru, 
- na Gospodinjski šoli v Svečini. 
V tem poglavju bomo predstavili vse možne programe, ki jih naštete šole 
izvajajo. 

Srednja kmetijska šola Maribor usposablja učence v naslednjih programih: 

- kmetovalec ( sadjar - vinogradnik ) - tri letni program, 
- kmetijski tehnik - štiri letni program, 
- kmetijski mehanik - tri letni program, 
- tehnik kmetijske mehanizacije - štiri letni program. 

Srednja šola za gostinstvo in turizem usposablja učence v naslednjih 
programih: 

- smer kuhar - tri letni program, 
- smer tehnik kuharstva - štiri letni program, 
- smer natakar - tri letni program, 
- smer tehnik strežbe - štiri letni program, 
- smer gostinski tehnik - štiri letni program, 
- smer turistični tehnik - štiri letni program. 
Pogoj za vključitev v ta program je uspešno zaključena osnovna šola, 
pozitivna ocena iz tujega jezika in ustrezno zdravstveno stanje za 
opravljanje teh del in nalog. 

V programih usposabljanja za pomožna gostinsko turistična dela 
- kuharski pomočnik - devet mesecev, 
- natakarski pomočnik - devet mesecev, 
- receptorski pomočnik - devet mesecev, 
- sobarica - devet  mesecev. 
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Pogoj za vključitev v ta program je dokončana ali nedokončana osnovna 
šola in ustrezno zdravstveno stanje za opravljanje določenih del in nalog. 

Gospodinjska šola v Svcčini usposablja za naslednje programe; 

- kmetovalka gospodinja - tri letni program, 
- kmečka gospodinja - dve letni program- 

2.1. KAKO SE JE MOGOČE ZAPOSLITI, ČE SE USPOSOBIŠ V 
ENEM OD ZGORAJ NAVEDENIH PROGRAMIH? 

Vzgojno izobraževalni program aktivnosti, dela,  opravila, poklici 

- kmečka gospodinja (2 leti) kmečki turizem na svoji domačiji 
- kmetovalka-gospodinja (3 leta) biovrtnarjenje, priprava biohrane za 
- kmetovalec (3 leta) prodajo ali za svoje goste na 
- kmetijski tehnik (4 leta) kmečkem turizmu, 

predelava in prodaja domačih 
izdelkov, organizacija turizma na 
vasi, sušenje sadja, izdelava 
embalaže iz domačih surovin 
(pletenje), sadjar - plantažni, 
pridelava trsnih cepljenk in sadnih 
sadik, čebelar- medar priprava 
voska, živinoreja (specialnosti) kot 
ovčereja, kozjereja, kunčjereja, 
perutninarstvo: gosjereja,  račjereja, 
ribogojništvo: rib, rakov mehkužcev 
in drugih vodnih nevretenčarjev 
izdelovanje preje iz fine živalske 
dlake  ( s tekstilcem) 

- kmetijska mehanizacija (3 in 4 leta) servis za kmetijsko mehanizacijo, 
opravljanje strojnih storitev kmetom 

- vrtnar-cvetličar (3 leta) zelenjadarsrvo v primestnih okoljih, 
- vrtnarski tehnik (4 leta) plantažno zelenjadarsrvo v ugodnih 

klimatskih pogojih, 
lasten rastlinjak ali drevesnica z 
redkimi ali modnimi ali iskanimi 
rastlinami, parkovno vrtnarstvo 

- živilec (3 leta) sirar v povezavi s kozjerejci in 
ovčerejci za posebne vrste sira, 
oljar, - bučno, sojina in druga 
posebna olja, mesar, samo za 
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gostinska dela (3 leta) 
gostinski tehnik (4 leta) 

- turistični tehnik( 4 leta) 

določene mesne izdelke, slaščičar- 
lectar, kandiranje sadja, pek za 
posebne dij etične kruhe, črevar, 
predelava domačega sadja v 
domače marmelade ali kis, 
zelenjave v razne oblike hrane 
( oboje za dijetno hrano) 
shranjevanje sadja, vlaganje sušenje 
sladoledar - izdelava  in prodaja 

samostojno delo v specializiranih 
obratih( pizzerija, slan krompirček, 
ribice), obrati hitro pripravljene 
hrane( fast-food), 
dijetne kuhinje, mali lokali( snack), 
hotelski receptor, turistični vodič, 
lastna turistična posredovalnica, 
jamski, gorski in turistični vodniki 
in spremljevalci 

3. UGOTAVLJANJE INTERESA ZA UVAJANJE KMEČKEGA 
TURIZMA IN ZA ZAPOSLITEV V NJEM 

Zanima nas kakšen je interes naših kmetov za uvajanje kmečkega turizma 
na njihove kmetije, kakšen je interes naših učencev (predvsem učencev 
sedmih in osmih razredov) za zaposlovanje na kmečkih turizmih, oziroma 
v turističnih dejavnostih nasploh in kdo so učenci, ki se odločajo za 
usposabljanje v teh programih. Kakšni so vzroki, da se za te programe 
odločajo.  Zastavili smo si nekaj hipotez, nato pa z anketo preverili ali 
smo sklepali pravilno ali ne. 

Naše hipoteze so: 

1. Naši kmetje se ne zanimajo dovolj za razvoj kmečkega turizma na 
svojih kmetijah. 

2. Kmetje nimajo dovolj začetnega kapitala, da bi se odločili za preobrate 
na svojih kmetijah. 

3. Kmečki turizem ni najbolj donosna panoga v kmetijstvu. 

4. Med kmeti prevladuje miselnost, da za delo na kmetiji ni potrebna 
kakšna posebna izobrazba. 
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5. Za delo na kmečkem turizmu imajo interes le otroci  iz kmečkih 
družin. 

6. V kmetijske programe se vključujejo le tisti učenci iz kmetij, ki ne 
dosežejo dovolj točk za vpis na gimnazijo ali druge srednje šole. 

7. Naši učenci ne poznajo vseh programov, ki usposabljajo za delo na 
kmečkem turizmu. Ne vedo, kako bi se nato zaposlili, če bi se usposobili 
za poklic kmetovalec. 
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3.1. ANKETA O INTERESIH KMETOV 

Lastnikom  kmetij  smo zastavili naslednja vprašanja. 

1. Vprašanje: 
Ali menite,  da vašemu otroku - nasledniku na kmetiji - ni potrebna kakšna 
posebna izobrazba? 

• da 
• ne 

st. staršev 

DA 
NE 

64% 
36% 

Več je  tistih  kmetov   ki  menilo, da  njihovemu otroku za  delo na kmetiji 
ni potrebna  posebna izobrazba. 

2. Vprašanje: 
Kdo od otrok bo naslednik na vaši kmetiji? 

90r 
80 
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60 
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30 

201- 
10 
0 

• tisti, ki se je prvi rodil 

1 tisti, ki se ne uci dobro je 
pa priden za delo 

I tisti, ki bo kazal največje 
veselje za delo na kmetiji 

odgovor 1 odgovor 2 odgovor 3   odgovor 4 

Odgovor 1: tisti, ki se je prvi rodil -  _.. 
Odgovor 2: tisti, ki se ne uči dobro, je pa priden za delo - 4% 
Odgovor 3: tisti, ki bo kazal največje veselje za delo na kmetiji - 88% 
Odgovor 4: sin, hčerko bomo poročili na kakšno drugo kmetijo, ker rada 

dela - 0% 

Največ kmetov se bo pri izbiri  naslednika  ravnalo po tem, ali bo imel  ta 
veselie  /a  delo. 
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3. Vprašanje: 

Ali menite,  da bi bilo mogoče uvesti na vaši kmetiji kmečki turizem? 

60 

•JO 

• da 
• ne 
• 

40 

30 

20 

10 

0 JI 
število 

DA - 56% 
NE - 44% 

Več kot polovica anketiranih meni, da bi bilo na njihove kmetije mogoče 
uvesti kmečki turizem. 

4. Vprašanje: 

Ali si želite, da bi vaš otrok na vaši kmetiji pričel uvajati kmečki turizem? 

• da 
• ne 

število 

DA - 56% 
NE - 44% 

56% kmetov želi, da bj njihov naslednik začel uvajati kmečki turizem. 
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5. Vprašanje: 

Ali vam je že kdaj kdo razlagal kaj v zvezi z razvojem kmečkega turizma? 

60 

50 

40 

30 

20 
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m da 
m ne 

število 

DA - 60% 
NE - 40% 

Razlag v zvezi z razvojem kmečkega turizma se spomni 60% kmetov. 

6.  Vprašanje: 

Ali vas je kdaj kdo spodbujal,  da bi na vaši kmetiji uvajali kmečki 
turizem? 

70 

60 

50 • 

40 /: 
30 1 
20 1 
10 .: 

0 Lhu 

DA - 36% 
NE - 64 % 

Ida 

Sne 

število 

Le 36%  anketiranih se spominja, da  so iih spodbujali k uvajanju 

kmečkega turizma. 
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7. Vprašanje: 

Ali vam je kdaj kdo ponudil pomoč za uvajanje kmečkega turizma? 

100r 

80 • 

• da 

• ne 

število 

DA - 8% 
NE - 92% 

Zelo malemu odstotku anketirancev je bila v preteklosti ponujena pomoč 
za uvajanje kmečkega turizma. 

8.  Vprašanje: 

Ali bi se odločili za uvedbo kmečkega turizma,  če bi dobili za to potrebno 
finančno pomoč? 

• da 
• ne 

število 

DA - 52% 
NE - 48% 

Približno polovica anketiranih bi se za uvaianie kmečkega turizma 
odločila, če bi jim bila ponujena finančna pomoč. 
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9. Vprašanje: 

Ali bi se odločili za uvajanje kmečkega turizma na vaši domačiji,  če vaš 
otrok ne bi dobil nobene druge zaposlitve, s kmečkim turizmom pa bi bil 
preskrbljen? 

60 

50 

40 

30 ' 1 
20 < 1 
10 

0 

DA - 5696 
NE - 4' 1% 

Bda 
• ne 

m 
število 

Več kot  polovica anketiranih bi se odločila za uvajanje kmečkega turizma 
na svoje kmetije, če njihov otrok ne bi dobil nobene službe in bi bil s 
tem  preskrbljen. 

10.  Vprašanje: 

Ali menite,  da je izvajanje kmečkega turizma donosen posel? 

• da 
• ne 

število 

DA - 52% 
NE - 48% 

Izvajanje  kmečkega turizma je donosen posel za dobro polovico 

anketiranih. 
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11. Vprašanje: 

Ali poznate program celostnega razvoja podeželja (CRPOV)? 

• da 
• ne 

število 

DA - 36% 
NE - 64% 

frocram CRPOV pozna le 36% anketiranih. 

12. Vprašanje: 

Ali menite, da se na kmetiji laže živi od prodanega lesa, kakor od 
kmečkega turizma? 

y; 
• da 

n tu- 
61 rn 

00 

49 

48 

47 

4fi ffia   0                 _, , , 
število 

DA - 52% 
NE - 48% 

Le dobra polovica km rtov meni, da se od lesa bolie živi, kakor od 
kmečkega   h,ri?ma 
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13. Vprašanje : 

Kaj si v zvezi s programom CRPOV obetale glede svoje kmetije? 
Navajamo vse odgovore: 

- nič, ker ne bo sredstev za izvajanje, saj jih za kmetijstvo vedno 
zmanjka, 
- zadovoljiti svoje goste in jim s polno mero gostoljubnosti ponuditi svojo 
hrano in pijačo, 
- boljše cestne povezave in    bolj urejeno okolje, ki bo pritegnilo veliko 
turistov, 
- večjo zaposlenost, 
- program daje vse idejne možnosti, če pa je to izvedljivo v resnici, bo 
razvidno šele ob konkretnem primeru, 
- preživetje svoje družine, 
- nič, ker so podane samo smernice, 
- pozitivne  rešitve,  seveda v odvisnosti od poštene delitve sredstev, 
- svetovanje in finančno pomoč, 
- dodatno dejavnost, 
- nič. 

14. Vprašanje: 

Zakaj po vašem mnenju v Lovrencu ni kmetij,  kjer bi izvajali kmečki 
turizem? 

- ni sredstev in prave spodbude, 
- ker ni organizatorjev, 
- zato, ker so kmetje uvideli, da se ne splača, 
- premalo interesa in finančna nezmožnost, 
- zato, ker v Lovrencu in okolici ni do nobene kmetije ustrezne ceste, 
- nezadostna obveščenost kmetov, verjetno tudi nepoučenost in nevednost, 
- zaradi pomanjkanja delovne sile, pomislekov glede na to ali se splača 
'ili ne, zaradi velike začetne investicije, 
- zaradi omejene miselnosti preprostega kmečkega prebivalstva, zaradi 
ugodnejših možnosti preživetja s sekanjem lesa, 
- ker nimajo finančnih sredstev in zato, ker za to ni strokovnega 
svetovalca, 
- ker ni bilo danih finančnih pomoči, nepovratnih sredstev, bančni krediti 
so preveč neugodni, 
- ljudje, ki bi želeli delati, nimajo pogojev, veliki kmetje pa nimajo 
interesa, ker se preživljajo z lesom in jim ni potrebno razmišljati, da bi 
se ukvarjali z dopolnilnimi dejavnostmi, kot je kmečki turizem, 
- ni dovolj donosen posel, premalo je turistov, ki bi se zanimali za 
Lovrenc, 
- ker ni perspektiven, zaradi cen ga tudi drugod opuščajo, ostajajo samo 
točilnice 
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15. Vprašanje: 

Kaj bi po vašem mnenju v Lovrencu najbolj potrebovali, če bi želeli izvajati 
kmečki turizem? 

- turistično infrastrukturo, urejeni kraj in zanimive aranžmaje za kmetije, 
- lepo, čisto in urejeno kmetijo, prijazne gostitelje, 
- pozimi boljše smučišče in več snega, poleti pa jahalni klub, tenis igrišča 
itd., 
- čisto okolje, 
- veliko kredita ali nepovratnih sredstev, mladim vliti veliko poguma, da 
bi si upali v to, 
- predvsem predavanja in predstavljanja teh dejavnosti in seveda finančno 

pomoč, 
- urejena smučišča, rekreativni center, 
- več zabavnih programov, urejenost cest, urejen kraj in okolico, 
- podporo občine in krajevne skupnosti ter turistične zveze, 
- enotna vključitev celega kraja, 
- infrastrukturo, dopolnjeno s stransko turistično ponudbo in obnovo 
značilnih pokrajinskih točk, 
- povezava s cesto na Roglo, 
- kmetije, ki bi se s tem ukvarjale, možnost rekreacije in nenazadnje tudi 

dobro reklamo, 
- urediti lovišča divjadi, urediti prostore za ribolov, 
- Lovrenc je bil znan, kot zdravilišče za astmatike, v zimskem času bi 
bilo potrebno razviti smučanje, ali vsaj poskrbeti za cestno povezavo z 

Roglo, 
- obuditi tradicijo teka na smučeh (zavidljivo število smučarskih prvakov 

Jugoslavije v I^ovrencu), 
- ponovno prirejati znane sankaške tekme v Lovrencu, 
- lovstvi, ki je trenutno utečeno, bo potrebno urediti in prirediti tako, da 
bo zadostovalo pogojem novega zakona, ki ga pripravljajo, 
- obuditi stare romarske shode ( Rokova nedelja-prazmk holcarjev, 
Lovrenska nedelja, kovaški ples, Florjanov ples, Gozdarski ples...). 
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3.2. ANKETA O POKLICNIH INTERESIH UČENCEV 

Anketirali smo učence sedmih in osmih razredov. Zastavili smo jim 
naslednja vprašanja: 

1. Vprašanje: 

Navedi šole, ki po tvojem mnenju    usposabljajo učence za vodenje 
kmečkega turizma, oziroma za delo na kmečkem turizmu! 

• nic 

• ena 

• dve 

• tri ali vec 

7. razred 8. razred 

7. razred 
8. razred 

nič šol 
28% 
8% 

ena šola 
18% 
39% 

dve šoli 
22% 
39% 

tri ali več šol 
32% 
14% 

JyC nekaj  naših učencev pozna tri ali več šol, ki usposabljajo za dela, ki 
se opravljajo na kmečkih turizmih. 

2. Vprašanje: 

Ali imate doma kmetijo? 
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I ne 

7. razred 8. razred 

7. razred: DA - 22%    NE - 78% 
8. razred: DA -  17%    NE - 83% 

Pjjhližno 20% učencev v naših razredih prihaja iz kmečkih družin. 



28 

3. Vprašanje: 

Ali si razmišljal kdaj o tem,  da bi se doma ukvarjal s kmečkim turizmom? 

• da 
• ne 

7. razred 8. razred 

7. razred: DA - 14%      NE - 86% 
8. razred: DA - 2%        NE - 98% 

Odstotek listih učencev, ki so razmišljali o tem, da bi se nekoč doma 
ukvarjali s kmečkim turizmom, je manjši od odstotka otrok iz kmečkih 
družin. 

4. Vprašanje: 

Ali so ti starši kdaj svetovali, da bi se usposobil za vodenje kmečkega 

turizma na kmetiji? 
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/razred 8. razred 

7. razred:  DA -  11%    NE - 89% 
8. razred:  DA - U%      NE -  100% 

Osnmčn^.v p^rSi sploh nh" usmerjali h  kmečkemu turizmu, starši 

sedmošolcev pa so prav tako v manjšini. 
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5. Vprašanje: 

Ali se ti zdi delo na kmetiji privlačno kljub temu,  da doma nimate 
kmetije? 

• da 

dne 

7. razred 8. razred 

7. razred:    DA - 55%      NE - 45% 
8. razred:    DA - 39%      NE - 61% 

V povprečju se zdi polovici učencev delo  na kmetiji privlačno. 

6. Vprašanje: 

Ali se boš poročil na kmetijo,  če se boš zaljubil v dekle,  oziroma fanta, ki 
bo naslednik kmetije,  čeprav sam nisi nikoli živel na kmetiji? 

• da 

Dne 

• ob svoji zaposlitvi 

7. razred 8. razred 

7. razred- DA - 18%      NE - 22%      OB SVOJI SLUŽBI - 44% 
8. razred: DA - 26%      NE - 36%      OB SVOJI SLUŽBI - 36% 

Na kmetijo se bodo naši ufrnri poročili, vendar iih slaba polovica meni, 
da le oh svojj frlužbi. 
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7. Vprašanje: 

Ah boš po končani osnovni šoli nadaljeval šolanje na kateri od navedenih 
šol? 

80 • m 
• kmet. srednja sola 

• gostinska 
/U 

• gospodinjska s. v Svecini 
uu ' • turistična 
!>U 

• živilska 
411 O drugje 
M 

20 
10 

o  n*1 
7. razred 8. razred 

7. razred:      kmetijska srednja šola 0% 
gostinska šola 0% 
gospodinjska šola v Svečini 0% 
turistična šola 6% 
živilska šola 14% 
druge šole 80% 

8. razred:      kmetijska šola 0% 
gostinska šola 0% 
gospodinjska šola v Svečini 0% 
turistična šola 0% 
živilska  šola   26% 
druge šole 64% 

Zelo malo je učencev, ki se bodo usmerili v poklice, kjer bi dobilj 
ustrezno izobrazbo za uvajanje in vodenje kmečkega  turizma. 

8.  Vprašanje: 

Kateri vzrok je najmočneje vplival na t\>ojo odločitev za šolo,  ki si jo 
navedel? 

• prvi 
• drugi 
• tretji 
• četrti 
O peti 
• sesti 
• sedmi 

7. razred 8. razred 
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7. razred: 
prvi odgovor - ker na katero drugo šolo ne bom sprejet  - 3% 
drugi odgovor - ker mi bo dala za svoje delo ustrezno izobrazbo - 25% 
tretji odgovor - ker na tej šoli ni prezahteven kriterij  in menim, da bom 

to šolo uspešno končal - 27% 
četrti odgovor - ker se bora po končani šoli zagotovo lahko zaposlil - 0% 
peti odgovor - ker na tej šoli ni sprejemnih izpitov - 0% 
šesti odgovor - ker želim na kmetiji uvesti kmečki turizem - 3% 
sedmi odgovor - ker me edino to veseli - 33% 

8. razred: 
prvi odgovor - ker na katero drugo šolo ne bora sprejet - 2% 
drugi odgovor - ker mi bo dala za svoje delo ustrezno izobrazbo - 17% 
tretji odgovor - ker na tej šoli ni prezahteven kriterij  in menim, da bom 

to šolo uspešno končal - 5% 
četrti odgovor - ker se bom po končani šoli zagotovo lahko zaposlil - 

10% 
peti odgovor - ker na tej šoli ni sprejemnih izpitov - 5% 
šesti odgovor - ker želim na kmetiji uvesti kmečki turizem - 0% 
sedmi odgovor - ker me edino to veseli - 63% 

Pri izbiri poklica so naši učenci najbolj sledili svojemu veselju do dela in 
nato možnosti za zaposlitev. 

4. DISKUSIJA 

Naši kmetje, starši otrok šolarjev, so še premalo poučeni o pomembnosti 
izobraženega kmeta, oziroma naslednika na kmetiji. Miselnost, da kmetu 
ni potrebna  izobrazba in da je dovolj, če pridno in z veseljem dela, je 
vzrok za počasen razvoj kmetijstva in tudi kmečkega turizma. Zaradi take 
miselnosti bodo imele nše kmetije nerazgledane gospodarje, kar ne more 
pospeševati razvoja kmetijstva,  niti turizma na njej.  Z nalogo smo 
ugotovili, da se kmetje ne oklepajo več stare tradicije in za svoje 
naslednike ne določajo več prvorojencev, pač pa tiste otroke, ki imajo 
največ veselja do dela. 
Dobra polovica kmetov meni, da bi bilo mogoče na njhove kmetije uvesli 
kmečki turizem. Enako število anketirancev si želi, da bi njihovi 
nasledniki uvedli na kmetije kmečki turizem in menimo, da so to tudi 
tisti kmetje, ki se za razvoj kmečkega turizma v Lovrencu zavzemajo, si 
ga želijo in vidijo v njem možnosti zaposlitve svojih otrok pa tudi mnogih 
domačinov. Število teh kmetov se ujema s številom tistih, ki so se 
spomnili, da so jih posamezniki v zvezi s kmečkim turizmom poučevali. 
Nizek odstotek kmetov, ki se ne spominjajo, da bi jih kdaj kdo spodbujal 
k uvajanju kmečkega turizma v Ixwencu na Pohorju, si razlagamo kot 
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posledico tega, da danes nimamo zaposlenega kmetijskega pospeševalca. 
Nekoč smo ga imeli in veliko kmetov je na to že pozabilo. 
Z natančnim primerjanjem odgovorov iz vprašanj 3, 4 in 8 ugotavljamo, 
da gre za iste anketirance, kar pomeni, da kmetje, ki razmišljajo o 
vpeljevanju turizma na njihove kmetije, računajo tudi na finančno pomoč. 
Za program CRPOV so kmetje po večini že slišali, vendar meni le malo 
kmetov,  da  ga pozna.  Nizek odstotek pritrdilnih odgovorov nam  nakazuje 
željo kmetov po natančnejših in pogostejših razlagah in razgovorih s 
strokovnjaki glede uvajanja kmečkega turizma. Polovica anketirancev meni, 
da se od lesa bolje živi, kakor od kmečkega turizma, druga polovica pa 
meni obratno. Mišljenje o lažjem življenju imajo tisti, ki smatrajo gozd le 
kot trgovino z lesom. Kdor pa se zaveda daljnosežnih posledic norega 
posekava nja  dreves v sedanjem  času in želi s svojim gospodarjenjem 
zaščititi tudi prirastek lesa v gozdu za svoje potomce, je prepričan, da je 
tudi gozd le področje, ki potrebuje pridnega, umnega in strpnega kmeta. 
Iz slednjega lahko povzamemo in uvrženio našo hipotezo o prednosti 
gozda pred kmečkim  turizmom. 
Iz intervjujev pa tudi iz ankete lahko povzamemo, da številni krajani 
Lovrenca poudarjajo potrebo po ureditvi kraja, ureditvi lovišč, in 
ustvarjanjem možnosti za ribolov, ureditvi rekreacijskih centrov, tudi 
vlečnice. Vsi, s katerimi smo govorili pa poudarjajo, da se bogat turist z 
dobrim  avtom  ne bo pripeljal v naš kraj po cesti, ki je neurejena, 
neudobna in v zimskih mesecih dostikrat nevarna. 

Enako kakor za naše kmete, ugotavljamo tudi za naše učence sedmih in 
osmih razredov, da so s starši vred premalo seznanjeni s programi, ki 
usposabljajo za poklice v zvezi s kmetijstvom in kmečkim turizmom. 
Razgovori s posameznimi učenci potrjujejo hipotezo o tem, da naši učenci 
ne vidijo možnosti zaposlitve s pridobljeno izobrazbo v programu kmečka 
gospodinja, kmetovalka  in kmetovalec. Za večino učencev in njihovih 
staršev je to učenje tega, kar se lahko nauči pri delu  na kmetiji.  Mnogi 
učenci    ne vidijo zaposlitvenih možnosti pri teh poklicih. 
Malo imamo otrok iz kmetij, vendar ugotavljamo, da je tudi med njimi 
nizek odstotek tistih, ki razmišljajo o turistični dejavnosti na domači 
kmetiji. Tudi med starši le redki navdušujejo svoje otroke za turistično 
dejavnost. Ponavadi svetujejo otroku, ki ima ustrezen učni uspeh, naj se 
vpiše v kak zahtevnejši program, če mu pa tam ne bo šlo, ima še vedno 
možnost, da se preusmeri kasneje. Učencem se zdi delo na kmetiji 
privlačno in nimajo odpora do dela na zemlji. Mnogi menijo, da bi se 
tudi poročili na kmetijo, vendar le ob svojem poklicu in službi.  Stalna 
zaposlitev pomeni učencem še vedno zagotovljeno preživetje in reden 
dotok denarja, v delu na kmetiji pa stalnega dohodka ne vidi nihče od 
naših vrstnikov. 
Na šolah, ki hi dale učencem ustrezno znanje za vodenje, oziroma delo 
na kmečkem turizmu, se bo usposabljalo za poklic le nekaj naših učencev. 
Največ teh učencev se bo usposabljalo na živilski šoli, verjetno spet zaradi 
možnosti zaposlitve in manj zaradi želje, da bi se ukvarjali doma s 
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kmetij so dosegali takšen učni uspeh, da dosegajo dovolj točk za 
zahtevnejše programe. Le malo od njih jih resno razmišlja, da bodo vodili 
doma kmečki turizem. 

5. SKLEPI 

Interesi za razvoj kmečkega turizma v Lovrencu na Pohorju obstajajo.  Za 
uvajanje kmečkega turizma na kmetije se bolj kakor otroci zanimajo 
njihovi starši, vendar opozarjajo na potrebno pomoč za uspešno uvajanje - 
prvi korak. 
Velik problem in vzrok za to, da do danes še nimamo v Lovrencu 
kmečkega turizma, krajam navajajo nerazvito turistično zaledje kraja in 
pomanjkanje rekreacijskih centrov. 
Potrebna bi bila pospeševalna služba, ki bi pospeševala razvoj kmečkega 
turizma, pa tudi služba, ki bi hitreje, kakor sedaj, izdajala potrebna 
dovoljenja za take dejavnosti. 
Za turistični razvoj kraja je potrebno poenotenje krajanov. 
Ob svojem delu smo dobili občutek, da se vsi pogovarjamo o turizmu, 
nihče ga ne daje na zadnje mesto med svojimi načrti in željami, vendar 
pa tudi tistih ni med nami, ki bi si upali in se zagnali v to. Še največ 
zagnanosti za razvoj turizma opažamo pri tistih, ki so od njega že danes 
odvisni, vsi ostali pa čakamo, ne da bi vedeli, ali je vlak že odpeljal ali 
šele prihaja. 
Pri raziskovanju smo dobili občutek, da je bilo v preteklosti več možnosti 
za uvajanje kmečkega turizma, pa se nihče ni želel podati v to, ker 
takratna ureditev koriščanja privatnih gozdov, ni bila zainteresirana, da bi 
pospeševala tudi razvoj kmečkih turizmov v našem kraju. Kmetje pravijo 
temu "neustrezna" pospeševalna služba, slab odnos občinskih oblasti za 
razvoj turizma na območju Lovrenca, ter "uspavani" krajevni funkcionarji 
in turistično društvo. Kmetje so jezni. Menijo, da so v teh krogih imeli v 
rokah " škarje in platno" - denar za kredite. 
Kmet je pripravljen delati, za njim pa mora stati nekdo, ki bi mu urejal 
vso dokumentacijo, ga pravilno usmerjal, ga izobraževal in mu svetoval v 
tej smeri. Kot zgled za tako dejavnost, nam je v pripisu k anketi svetoval 
neki kmet Zgornjo Savinjsko dolono. 
Ugotavljamo, da je bila v Lovrencu na Pohorju nekoč veliko bolj razvita 
turistična dejavnost, kakor je danes. Lovrenc je bil znan, kot klimatsko 
zdravilišče.  Pogoje še imamo, saj nimamo velikih onesnaževalcev zraka, 
imamo pa pristno pohorsko naravo, prijeten kmečki ambient  in možnosti 
za sprehajalne poti. 
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Pri delu v raziskovalni nalogi so nam pomagali: 
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Fornezzi pa je poskrbel za vezavo naloge. 

Vsem se za njihovo pomoč prisrčno zahvaljujemo. 



SPOŠTOVANI STARŠI 

Smo učenci raziskovalne skupine, in raziskujemo v nalogi z namenom, da ugotovimo 
KOLIKO MOŽNOSTI ZA RAZVOJ KMEČKEGA TURIZMA V NAŠEM KRAJU IN 
ZAPOSLITVE V NJEM, VIDIJO NAŠI UČENCI EN NJIHOVI STARŠI? 
Anketa je anonimna, ker želimo z njo zbrati čim več resničnih mnenj. Za vaše iskrene 
odgovore se vam najlepše zahvaljujemo. 

1. Ali menite, da otroku nasledniku na vaši kmetiji ni potrebna kakšna posebna 
izobrazba? da ne 

2. Kdo od otrok bo naslednik na vaši kmetiji? 
Tisti, ki  se ju prvi  rodil. 
Tisti, ki se ne uči dobro, je pa priden za delo. 
Tisti, ki bo kazal največje veselje za delo na kmetiji. 
Sin, hčerko bomo poročili na kakšno drugo kmetijo, ker rada dela. 

3. Ali menite, da bi bilo mogoče uvesti na vaši kmetiji kmečki turizem? da ne 

4. Ali si želite, da bi vaš otrok na kmetiji pričel uvajati kmečki turizem?        da ne 

5. Ali vam je že kdaj kdo razlagal kaj v zvezi z razvojem kmečkega turizma?    da      ne 

6. Ali vas je kdaj kdo vspodbujal v to, da bi na vaši kmetiji uvedli kmečki turizem? 
da (navedite kdo)         ne 

7. Ali vam je že kdaj kdo ponudil pomoč za uvajanje kmečkega turizma? 
da( navedite kdo)         ne 

8. Ali bi se odločili za uvedbo kmečkega turizma, če bi dobili za to potrebno finančno 
pomoč? da ne 

9. Ali bi se odločili za uvedbo kmečkega turizma na vaši domačiji, če vaš otrok nebi 
dobil nobene druge zaposlitve, s kmečkim turizmom pa bi bil preskrbljen? 

da ne 
10. Ali menite, da je izvajanje kmečkega lurizma donosen posel? da ne 

11. Ali poznate program celostnega razvoja podeželja (CRPOV)? da ne 

12. Ali menite, da se na kmetiji laže živi od prodaje lesa, kot pa od kmečkega 
turizma? 

da ne 

13. Kaj si v zvezis programom CRPOV 
obetate?  

 nadaljujte na nslednji strani. 

14. Zakaj po vašem mnenju v Lovrencu ni kmetij, kjer bi izvajali kmečki 
turizem?  

nadaljujte na naslednji strani. 

15. Kaj bi po vašem mnenju v Lovrencu najbolj potrebovali, če bi želeli izvajali kmečki 
turizem ?  

 nadaljujte na naslednji strani. 



SPOŠTOVANI SOŠOLEC, SOŠOLKA 

Smo učenci raziskovalne skupine, in raziskujemo v nalogi z naslovom: 
KMEČKI TURIZEM V LOVRENCU - VLAK KI JE ODPELJAL, ALI VLAK, KI 

ŠELE PRIHAJA 
Anketa je anonimna, ker želimo z njo zbrati Čim več resničnih mnenj.  Za tvoje iskrene 
odgovore se ti najlepše zahvaljujemo. 

1. Navedi šole, ki po tvojem mnenju usposabljajo učence za vodenje kmečkega turizma 
oziroma za delo na kmečkem 
turizmu!  

2. Ali imate doma kmetijo? da ne 

3. Ali si razmišljai(la) kdaj o tem, da bi se pričel(la) doma ukvarjati s kmečkim 
turizmom? 

da ne 

4. Ali so ti starši kdaj svetovali, da bi se usposobil za vodenje kmečkega turizma na 
domači kmetiji? 

da ne 

5. Ali se ti zdi delo na kmetiji privlačno kljub temu, da doma nimate kmetije? 

da ne 

6. Ali se boš poročil na kmetijo in se poprijel kmečkega dela, če se boš zaljubil(la) v 
fanta ali dekle, ki bo naslednik kmetije, čeprav sam nisi nikoli živel na kmetiji? 

da ne da, ampak samo poleg svoje službe 

7. Ali boš po končani osnovni šoli nadaljeval šolanje na kateri od navedenih šol? 

a/ Kmetijska srednja šola b/ Turistična šola 
c/ Gostinska šola d/ Živilska šola 
e/ Gospodinjska šola v Svečini e/ drugje 

(če že veš sam napiši kje) 
8. Zakaj si se odločil za nadaljevanje šolanja na eni od šol, ki so navedene v 7. 
vprašanju? 

a/ Ker na katero drugo šolo ne bom sprejet. 
b/ Ker mi bo dala za svoje delo ustrezno izobrazbo. 
c/ Ker na tej šoli ni prezahteven kriterij in menim, da bom Jo šolo uspešno končal. 
d/ Ker se bom po končani šoli zagotovo lahko zaposlil. 
e/ Ker na tej šoli ni sprejemnih izpitov. 
il Ker želim  na kmetiji uvesti kmečki turizem. 
g/ Ker me edino to veseli. 
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